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 ارائه بودجه 1403 به مجلس
 به تاخیر افتاد

ســخنگوی دولت اعلام کرده که با درخواست مجلس 
ارائه ســند لایحــه بودجه ۱۴۰۳ به بعــد از تصویب 
برنامه هفتم موکول شد. این در حالی ست که پیشتر 
»نادری« عضو هیات رئیسه مجلس خبر داده بود که 
رئیس جمهور در جلســه علنی سه شنبه لایحه بودجه 
۱۴۰۳ را بــه مجلس تقدیم خواهــد کرد.به گزارش 
همدلی، بهادری جهرمی اعلام کرد: لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ که از ســوی دولت نهایی شــده و قرار بود با 
حضور رئیس جمهور تقدیم مجلس شود، با درخواست 
هیات رئیســه مجلس و با توجه به عدم بررسی بخش 
نهایی برنامه هفتم توســعه، به جلســه بعــد از اتمام 
بررسی برنامه هفتم توســعه در صحن علنی مجلس 

موکول شد.

حقوق کارمندان در سال آینده 
18درصد افزایش می یابد

وزیر اقتصاد از افزایــش ۱۸درصدی حقوق کارکنان 
در لایحه بودجــه ۱۴۰۳ خبر داد.به گزارش همدلی، 
احسان خاندوزی در نشست خبری دیروز خود گفت: 
در راستای انضباط بخشی به بودجه سال آتی مجموعا 
با هدف رشــد اقتصادی و مهار تورم که دســتور کار 
امسال دولت است لایحه تنظیم شده و مجموع رشد 
عمومی دولت در ســال ۱۴۰۳ نسبت به سال جاری 
۱۸درصد افزایش دارد.وی اظهار داشت: در مقابل این 
درآمدها، تلاش شــده هزینه های جاری و عمرانی نیز 
مدیریت شود که کمترین ناترازی شکل گیرد و بتوان 
با حــدود ۱۸درصد افزایش ضریــب حقوق کارکنان 
و ۲۰درصــد افزایــش ضریب حقوق بازنشســتگان، 
کســری ها و تورم های محتمل برای ســال آینده را 

کاهش دهیم تا مسیر مهار تورم ادامه یابد.

کاهش 29درصدی عرضه گوشت 
قرمز در مهر ماه 

آمارها نشــان می دهد مقدار عرضه گوشــت قرمز در 
کشــتارگاه های رسمی کشور در مهر امسال نسبت به 
ماه قبل )شهریور( حدود ۲درصد و نسبت به مهر ماه 
سال گذشته ۲9درصد کاهش داشته است.به گزارش 
همدلی و براســاس نتایج طرح آمارگیری کشتار دام 
کشــتارگاه های رسمی کشور در ماه مهر امسال، وزن 
گوشت قرمز عرضه شــده ۳۸هزار و 76۰ تن گزارش 
شده که ســهم گوشت گاو و گوســاله بیش از سایر 
انواع دام بوده است.مقایســه عملکرد کشــتارگاه های 
رسمی کشــور در مهر ۱۴۰۲، با ماه مشابه سال قبل 
نشان دهنده کاهش ۲9درصدی مقدار عرضه گوشت 
قرمز در کشــتارگاه های رسمی کشــور است. مقدار 
تولید گوشــت در مهر ۱۴۰۲ نســبت به ماه مشابه 
ســال ۱۴۰۱ برای گوسفند و بره ۴۰درصد، برای بز و 
بزغاله ۱۴درصد، برای گاو و گوساله ۲۲درصد و برای 
گاومیش و بچه گاومیش ۲7درصد کاهش و برای شتر 

و بچه شتر ٥۴درصد افزایش داشته است.

وزارت بازرگانی در آینده نزدیک احیا 
می شود

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در جلسه با هیات 
نماینــدگان اتاق بازرگانی تهــران از احتمال تفکیک 
وزارت بازرگانی از وزارت صمت در آینده نزدیک خبر 
داد. وی همچنین بر لزوم تعدیل سیاســت های ارزی 

بانک مرکزی تاکید کرد.
بــه گزارش ایلنــا، محمدرضا پورابراهیمــی گفت: با 
وجود رشــد مثبت اقتصادی در ســال جاری، باز هم 
با مشــکلاتی در موضوعات اقتصادی کشــور رو به رو 
هســتیم که برآمده از عملکرد دولت اســت. هر کجا 
دولت مداخله کــرده اثرات منفی بر اقتصاد کشــور 
گذاشته است.وی تصریح کرد: سیاست های ارزی بانک 
مرکــزی نیاز به بازنگــری دارد و این موضوع بارها به 
دولت تذکر داده شــده است. از سال گذشته به دولت 
گفتیم کــه در پی این سیاســت های ارزی، صادرات 
کشــور به ویژه صادرات بخش خصوصی آسیب دیده 
و در حــال حاضر با تراز منفی تجاری کشــور رو به رو 
هســتیم، چنانچه در هفت ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
تراز تجاری کشور 7.7 میلیارد دلار منفی بوده است.

این نماینده مجلس تصریح کرد: سیاســت های سال 
۱۴۰۲ ســرکوب صــادرات را رقم زد. سیاســت های 
دستوری همواره باعث ایجاد رانت شده و پیامد مثبتی 
نداشــته، بنابراین تعدیل سیاســت های ارزی بانک 
مرکزی حتمی و ضروری است. اصرار دولت بر مداخله 
در سیاست های ارزی سبب می شود صادرکنندگان از 
این عرصه خارج شــوند، همان طور که 7۰درصد آنها 

اکنون از این عرصه بیرون رفته اند.

بازار
سمانه یوسفی، مدیرعامل گروه هتل های رکسان:

هتل هاي رکسان با بیش از 2٥00 تخت 
آماده پذیرش مسافران نوروزي است

  مدیرعامل گروه هتل هاي رکســان گفت: در راستاي 
برنامه هاي توسعه  محور این گروه، تا نوروز ۱۴۰۳ ظرفیت 
تخت هاي هتل ها را به بیش از ۲٥۰۰ تخت می رسانیم. 
به گزارش روابط عمومي گروه مالي گردشگري، سمانه 
یوســفي، مدیرعامل گروه هتل های رکسان با اشاره به 
اینکه تعــداد ظرفیت فعلی تخت های این گروه تا پایان 
ســال جاری از ۱۲۰۰ تخت بــه ۲٥۰۰ تخت افزایش 
خواهد یافت، گفــت: در آینده اي نزدیــک نیز با اتمام 
پروژه هتل پنج ســتاره رکســان کربلا، این ظرفیت به 
٥٥۰۰ تخت خواهد رسید.یوسفي افزود: گروه هتل هاي 
رکســان به لحاظ دارا بودن گستره جغرافیایي وسیع و 
شمار تخت هاي هتل های این گروه، در زمره بزرگترین 
گروه هاي هتلي کشور محسوب مي شود.مدیر عامل گروه 
هتل های رکسان، بهره گیري از ظرفیت و تجربه خبرگان و 
افراد نام آشنا حوزه گردشگري و هتلداري را از قابلیت هاي 
مهم این گروه برشــمرد و گفت: گروه هتل های رکسان 
با بهره مندي از استانداردهاي بین المللي و روز دنیا، که 
تجلي آن را در هتل هاي فرودگاهي مي توان مشــاهده 
کرد، توانســته به خوبي در کنار تکریم مسافران داخلي 
و خارجي، مورد اعتماد شــرکت هاي مطرح هواپیمایي 
بین المللي قرار گیرد.یوسفی با اشاره به معماری خاص 
بوتیــک هتل کاروانیکاي کرمان تصریح کرد: در بوتیک 
هتل کاروانیکاي کرمان در کنار رعایت الگوهاي مدرن، 
شاهد جلوه اي آرامش بخش از سنت هاي معماري و اصیل 
ایراني هســتیم که خاطره اي ماندگار را براي میهمانان 
فراهم مي کند.بر اساس این گزارش، هتل هاي فرودگاهي 
امام خمیني )ره(، قصر الضیافه مشــهد و بوتیک هتل 
کاروانیکاي کرمان هم اکنون هتل هاي فعال این مجموعه 
محسوب مي شود که در آینده با اضافه شدن هتل کربلا، 
گروه هتل هاي رکسان دامنه خدمات خود را به آن سوی 

مرزهای کشور گسترش خواهد داد.

حضور و مشارکت همراه اول در 
 دهمین همایش بانکداری الکترونیک

 و نظام های پرداخت 

 همراه اول با سبد کاملی از محصولات حوزه مالی و بانکی 
به همایش و نمایشگاه تخصصی بانکداری الکترونیک و 
نظام های پرداخت می رود. به گزارش اداره کل ارتباطات 
شــرکت ارتباطات ســیار ایران، همراه اول در دهمین 
همایش بانکــداری الکترونیک و نظام های پرداخت که 
از دوشــنبه ۲9 آبان ۱۴۰۲ به مــدت دو روز در مرکز 
همایش های بین المللی صداوسیما برگزار می شود، به 
عنوان حامی حضور و مشارکت دارد. همراه اول به عنوان 
پرچمدار حوزه تحول دیجیتال، سرویس های سازمانی 
خود نظیر »محصولات و خدمات ســازمانی«، »اپراتور 
خدمات بانکی«، »کیف پول فراگیر اوانو«، »اعتبار همراه« 
و »راهکارهای جامع امضای دیجیتال« را در قالب غرفه 
ای مستقل به فضای نمایشگاه تخصصی خدمات حوزه 
بانکــداری الکترونیک و صنعت پرداخت مــی آورد. در 
جریان برگزاری این همایش، ســخنرانی های مقامات و 
صاحب نظران، میزگردهای تخصصی، ارائه مقالات علمی، 
کارگاه های آموزشی، معرفی نوآوری های برتر در قالب 
جشنواره دکتر نوربخش و نمایشگاه محصولات تخصصی 
در صنعت پرداخت نیز برنامه ریزی شــده است و همراه 
اول در قالب دو کارگاه تخصصی حضور خواهد داشــت. 
کارگاه های تخصصی »طراحی، پیاده ســازی و استقرار 
سامانه سفته و برات الکترونیکی« و »سرویس اعتبار« روز 
سه شنبه به صورت پیوسته از ساعت ۱۱:۳۰ تا ۱۲:۳۰ 
در ســالن شــیخ بهایی مرکز همایش های بین المللی 
صداوســیما، توســط همراه اول برگزار می شود. همراه 
اول از مدیران و فعالان حوزه پولی و بانکی حاضر در این 
رویداد، برای بازدید از غرفه خود که به معرفی توانمندی 
های نخستین و بزرگترین اپراتور تلفن همراه کشور در 
حوزه بانکداری الکترونیک می پردازد، دعوت کرده است.

بانک و بیمه

همدلی| گروه اقتصادی: حواشــی مربوط 
بــه انتخابات هیئت  رئیســه اتاق بازرگانی 
همچنــان ادامــه دارد. در تازه ترین مورد، 
روز گذشته وزارت صمت که تاکنون کمتر 
در این موضوع دخالت کرده بود، با انتشــار 
اطلاعیه ای به رئیس اتاق بازرگانی هشــدار 
داد که منتظر عواقب اقدامات خود باشد. در 
مقابل، حسین سلاح ورزی هم اعلام کرد که 
اتاق بازرگانی با این رفتارهای دولت، بیگانه 
نیســت و در دوران احمدی نژاد هم همین 

اتفاقات را تجربه کرده است.
روز گذشــته وزارت صمــت در اطلاعیه ای 
اعــلام کــرد کــه ســلاح ورزی رویکردی 
هنجارگریــز در پیــش گرفتــه و بــا ارائه 
اطلاعات نادرســت به رســانه ها و استفاده 
غیرقانونی از منابع و امکانات اتاق بازرگانی، 
در پی توجیه و اســتمرار حضور غیرقانونی 
خویش در هیئت رئیسه اتاق بازرگانی است.

وزارت صمــت با دفاع از جلســه یکم آبان 
شــورای عالی نظارت، مدعی شد که رئیس 
اتاق بازرگانی این نشســت را ترک کرده نه 
وزیــر اقتصاد و افزود: اســتفاده از عباراتی 
ناصحیــح نظیر تصمیم چهــار عضو دولتی 
موجب تغییــر ماهیت مصوبه شــورا و نیز 
انتفای مسئولیت اعضای هیئت رئیسه اتاق 
ایران نخواهد بود و با استناد به حکم جاری 
در بند الف مــاده ۱9 قانون اتاق بازرگانی، 
هیأت رئیســه مکلف به اجــرای مصوبات 

شورای عالی نظارت است.

خوشــبختانه عقلانیت در کشور هنوز 
وجود دارد

در مقابــل، ســلاح ورزی در گفت وگویی با 
اقتصادآنلایــن گفت: این مســاله، موضوع 
جدیدی نیست و مسبوق به سابقه است. در 
سال 9۰ هم این موضوع توسط دولت وقت 
اتفاق افتاد و شرایط قهر و آشتی بین دولت 
و رئیس اتاق آن زمان وجود داشت که پس 
از دو ســال )با پایان دولــت احمدی نژاد( 
مرتفع شد. امیدوارم این موضوعات هم حل 
و فصل شود چون خوشــبختانه در کشور، 
عقلانیت و بزرگانی که مصلحت کشور را به 
درستی تشخیص می دهند، وجود دارد و به 

نظرم این موضوعات هم حل خواهد شد.
وی با بیــان اینکه اگر زمان به عقب بازگردد، 

حتما همین روال را تکرار خواهد کرد، گفت: 
بیش از ۱۲سال است که در اتاق بازرگانی هم 
به عنوان رئیس اتاق استانی و هم دو دوره به 
عنوان نایب رئیس هیات رئیســه اتاق فعالیت 
داشتم. سوال این اســت که چرا در این همه 
ســال، هیچ یک از این اتهامات مطرح نبود و 
ظرف ۳ماه مطرح شد؟ شاید تصور نمی کردند 
که ممکن است رئیس اتاق شوم اما از فردای 
انتخاب من عملا با جریانی مواجه شــدیم که 
علاقــه ای به حضور مــن در راس اتاق و نهاد 
بخش خصوصی نداشــت.رئیس اتاق بازرگانی 
ادامه داد: امکان ســنجی کردنــد که یا من را 
برکنــار کنند یــا انتخابات را باطــل کنند. 
بررسی هایشــان نشــان داد از نظر حقوقی و 
قانونی چنین امکانی نیست بنابراین به سراغ 

مسیر دیگری رفتند که از من بخواهند خودم 
کنار بروم. ســپس سعی شــد که یک جریان 
ســازمان یافته ایجاد شــود که چهره سیاسی 
مخالف کشور از من ترسیم شود. بعد از مدتی 
که این مســیر را با همه ابزار رفتند و دیدند 
جواب نمی دهد، سناریو عوض شد و به دنبال 
ایــن رفتند که یک چهره فاســد اقتصادی از 
من بســازند.وی افزود: از همه ابزار رسانه ای 
خــود با تمام توان اســتفاده کردند و دروغ و 
تهمت و افســانه را به من نســبت دادند. سر 
ســوزنی مســتنداتی که در این زمینه وجود 
داشته باشــد، قابل ارائه نبود. تقاضا کردم که 
بــرای اقناع افکار عمومی و سیســتم قضایی 
یکی از اتهامات را مستند کنند که این اتفاق 
هم نیفتاد. شــکایات مختلفی علیه ما شد. از 
داستان ۱٥۰۰میلیارد تومانی گرفته تا رشوه 
۱۲۰میلیاردی که خوشــبختانه با استدلال و 
سلامتی که در دســتگاه قضایی وجود دارد، 
٥ پرونده ای که علیه من تشــکیل شد با منع 
تعقیــب مواجه شــد. واقعیت این اســت که 
وقتی برای پاســخ دادن، فکر کردن و شکایت 
کــردن به این اتهامات بی اســاس نداشــتیم 
و نخواهیم داشــت و ترجیح مــا تمرکز روی 
اجرای ماموریت هاست. آخرین سناریوی آنان 
این اســت که القا کنند کــه ادامه حضور من 
سبب بایکوت شدن اتاق است که عملا اینطور 
نیست. اتاق وظایف خود را انجام می دهد؛ هر 
چند شاید شــخص سلاح ورزی را برنتابند که 

این مساله هم مسبوق به سابقه است.

وزارت صمت در باره عواقب مخالفت ها هشدار داد 

خط و نشان برای رئیس اتاق بازرگانی

همدلی|  گروه اقتصادی: ســال گذشــته و با آغاز زمستانی 
که قرار بــود برای اروپایی ها ســخت باشــد، محدودیت های 
گســترده ای برای صنایع عمده، نیروگاه ها و پتروشیمی ها در 
نظر گرفته شــد و به تعبیری، زمســتان سخت نصیب صنایع 
کشور شد. امســال اما هنوز زمســتان نیامده محدودیت های 

گازی از روز گذشته آغاز شد.
زمســتان ســال گذشــته که بنا به ادعای دولتمردان شاهد 
برودت هوای بی سابقه ای برای کشور بود، ابتدا محدودیت هایی 
برای ســیمانی ها، صنایع عمده، نیروگاه هــا و در نهایت برای 
پتروشیمی ها رقم زد. امســال با وجود آنکه برودت هوا نسبت 
به ســال گذشته ۱٥ روز دیرتر آغاز شــده اما همزمان با ورود 
اولین موج سرما، در برخی از نقاط ایران محدودیت سیمانی ها، 

صنایع عمده، نیروگاه ها و حتی پتروشیمی ها آغاز شد.
در همین زمینه »سعید عقلی« سرپرست مدیریت دیسپچینگ 

شــرکت ملی گاز ایــران در گفت وگویی تلویزیونــی از ایجاد 
محدودیت هایی در بخش های مختلف نیروگاهی، صنایع عمده 
و پتروشیمی ها برای تأمین گاز پایدار در بخش خانگی و سایر 
بخش ها ســخن به میان آورد، اتفاقی که سال گذشته منجر به 
کاهش تولید و افزایش قیمت برخی از محصولات شد چنانچه 
محدودیــت در نظر گرفته شــده برای پتروشــیمی ها کاهش 
۳۰درصدی تولید را به دنبال داشــت.همان زمان »محمدرضا 
پورابراهیمی« رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفته بود که 
ریشه گران شدن فولاد، بورس نیست بلکه بی تدبیری در تأمین 
اقلام مربوط به بهای تمام شده در این بخش است که از طریق 
محدودیــت گاز و برق حاصل می شــود و نباید آدرس غلط به 

جامعه و اقتصاد کشور بدهیم.
پورابراهیمی با اشــاره به اینکه باید بهای تمام شده تولید فولاد 
را پایین بیاوریم، اظهار داشــت: هزینه های ســنگینی که دو 

مــاه قطعی برق و گاز برای بخش فــولاد ایجاد می کند، حتماً 
می تواند بهای تمام شــده این بخــش را افزایش دهد بنابراین 
وقتــی بهای تمام شــده تولید بالا برود، قیمــت مصرف کننده 
افزایش پیدا خواهد کرد.وی خاطرنشان کرده بود که اگر کسی 
می خواهد قیمــت فولاد کاهش پیدا کنــد، باید عوامل تولید 
اعم از ســوخت، خوراک با قیمت پایین و مســتمر در اختیار 
تولیدکننده قرار دهد و گاز را در زمستان و برق را در تابستان 

به مدت دو ماه قطع نکند.

هنوز زمستان نیامده

محدودیت های گازی صنایع آغاز شد

بر اســاس گزارش مقدماتــی آماری ســامانه ثبت معاملات 
املاک و مســتغلات کشور، تورم مســکن در شهر تهران در 
آبان به 6۰.9درصد رسیده است.به گزارش اکو ایران، بررسی 
گــزارش مقدماتی آماری ســامانه ثبت معامــلات املاک و 
مستغلات کشور در ۲6ام آبان نشان می دهد میانگین قیمت 
هر مترمربع مســکن در تهران 7٥ میلیون و ۱۸۲هزار تومان 
بوده که نســبت به آبان ســال ۱۴۰۱ رشدی 6۰.9درصدی 

داشته است.همچنین میانگین قیمت مسکن پایتخت نسبت 
به مهر افتی ۱.۴درصدی را به ثبت رســانده اســت. در این 
میان بیشترین افت مربوط به منطقه یک بوده که قیمت ها با 
کاهش 9.6درصدی مواجه شدند. بعد از آن مناطق ۴ و ۱۲ با 
9.۴ و 7.6درصد افت قیمت در رتبه های بعدی قرار گرفتند. 
در ســوی دیگر منطقه ۲۱ با رشدی ۱۲.۴درصدی بیشترین 
افزایــش قیمت ماهانه را به نــام خود ثبت کرد و مناطق 6 و 

۱۱ هم هر کــدام 9.۴ و 9.۳درصد رشــد قیمتی را به ثبت 
رســاندند.تورم مسکن در آبان در منطقه ۱۱ بیشترین مقدار 
بــود و میانگین قیمت هر مترمربع مســکن در این منطقه با 
رشدی 9۱.۳درصدی نسبت به سال گذشته به ٥7 میلیون و 
6٥٥هزار تومان رسید. کمترین تورم نقطه به نقطه هم متعلق 
به منطقه ۱9 بود که نســبت به آبان ســال گذشته رشدی 

۲۴.۱درصدی داشت.

تورم مسکن همچنان بالای 60درصد سیر می کند

دبیر کانون بانک ها و مؤسســات اعتباری خصوصی گفت: 
پول نگه داشــته ایم تا به متقاضیان، درصورت درخواست 

تسهیلات مسکن اعطا کنیم.
به گزارش همدلی، محمدرضا جمشــیدی در گفت وگو با 
رادیو اقتصاد گفت: بانک ها براســاس قانون جهش تولید 
مســکن، موظفند که ۲۰درصد تســهیلات بخش مسکن 
خود را به این قانون اختصاص دهند و درصورت سرپیچی 
از اجرای این قانون، ســازمان امور مالیاتی کشــور معادل 
همان ۲۰درصد آنهــا را جریمه خواهند کرد. جریمه های 
صورت گرفته به منظور استفاده در حوزه ساخت و عرضه 

و تولید مسکن وارد صندوق ملی مسکن خواهند شد.
وی با اشــاره به مشــخص بودن ســهم هر بانک از این 
تســهیلات توســط بانک مرکزی ادامه داد: شــرط لازم 
و اساســی برای اســتفاده از این تســهیلات این بود که 

ســامانه ای توســط وزارت راه و شهرســازی ایجاد شود 
تــا متقاضیان درخواست شــان را در آن ثبت کرده و این 

درخواست توسط وزارت خانه صحت سنجی و تایید شود.
جمشیدی خاطرنشــان کرد: این امر در شرایطی ست که 
بعضی متقاضیانی که معرفی شــدند نیز نمی توانستند از 

وام اســتفاده کنند چراکه به انعقاد قرارداد با بانک منجر 
نمی شــد و در صورت بسته شدن قرارداد نیز شرایط لازم 
مهیا نبود، چرا که یک ســوم پروژه ساختمانی باید اجرایی 
می شــد و تســهیلات برای 7۰درصــد باقی مانده در نظر 
گرفته می شد. طبق روال بانکی، باید اطمینان حاصل شود 
که این وام در ساخت مســکن مورد استفاده قرار خواهد 
گرفت. همچنین بانک مرکــزی قید کرده که بانک ها نیز 
باید از اجرای این قرارداد و ساخت مسکن اطمینان داشته 
باشــند و تأمین ۲۰درصد از سهم مشــارکت نیز برعهده 
متقاضی باشــد.وی تاکید کرد: متقاضی به منظور دریافت 
تســهیلات وجود ندارد. متقاضیان باید از طریق ســامانه 
وزارت راه و شهرســازی به بانک ها معرفی شــوند. البته 
تســهیلاتی ندادیم ولی پول را نگه داشــتیم تا درصورت 

درخواست متقاضیان، تسهیلات را پرداخت کنیم.

متقاضی برای وام مسکن وجود ندارد


